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Je to zelený debilizmus? Profesor Staňek hovorí o nepochopení! Slovenský ekonóm,
prognostik, vizionár a samostatný vedecký pracovník Ekonomického ústavu SAV bol opäť
hosťom v štúdiu eReport-u. Prof. Ing. Peter Staněk, CSc známy aj svojimi odvážnymi
teóriami o svete a vesmíre sa tentokrát pokúsil znova nastaviť zrkadlo ľudstvu. A to aj v
kontexte aktuálnej situácie, keď svet čelí energetickej kríze. S tou sa totiž spája drastický
nárast cien prakticky všetkého. Pozrite si, čo povedal nášmu moderátorovi Rasťovi
Ekkertovi v relácii Bez cenzúry napríklad aj o šetrení. Ale zďaleka nielen o tom.

Jednou z tém obsiahleho, no o to výživnejšieho rozprávania Petra Staněka bolo aj upriamene
pozornosti na prírodu a využívanie jej zdrojov. „Stratili sme jednu základnú vec. Úctu k
prírode,“ pripomenul vedec.

Nad čím si lámali hlavu vedci z Bologne
Vzápätí upozornil na konkrétnom príklade ako veci s pohľadu ľudskej spoločnosti fungovali v dávnej
minulosti a dnes. „Dám vám jednu malú ukážku. Talianskym vedcom z univerzity v Bologni
strašne vŕtalo hlavou: ako to, že tí Rimania postavili sústavu ekonomických centier a ciest
po celom európskom kontinente? Čo ich viedlo k tomu, že tie cesty viedli tade, kade viedli?
A urobili analýzu dnešnej sústavy ciest a ekonomických centier. A tá sa na 100 percent
kryje s tou rímskou,“ podčiarkol Staněk.

Preháňame to s technológiami?
Následne pokračoval rečníckymi otázkami: „Čo vedeli tí starí Rimania a my nevieme? My máme
predsa GPS, družice, satelitné snímkovanie, no to je fantázia! Ale my sme nepochopili
jedno: tí Rimania aj Gréci technológie používali ako barličky, ako pomoc, ako nástroj. Nie
ako cieľ. Ale my dnes hovoríme o cieli. Pretože, preto máte inovácie, preto máte startupy,
preto musíte inovovať. Ale to je len nástroj. Nie cieľ.“

Vyrábanie zbytočností brzdí úspory
V tejto súvislosti nadviazal na aktuálnu tému, ktorou je šetrenia energiami: „No a potom zistíte
paradoxnú vec, máte energetickú krízu. A francúzsky Électricité de France vyvinul fóliu. Tú
fóliu ponoríte do vody. Akejkoľvek vody. Morskej, riečnej, jazernej. A pretože vo vode sú
prúdnice, a tie prúdnice hýbu tou fóliu, tak tá fólia vyrába elektrický prúd. Čistý. A
skutočne je to čistá energia. A vy si potom položíte otázku: keď niekto vykrikuje o čistej
energii, tak čo bude robiť s tými solárnymi panelmi o 20 rokov, keď stratia životnosť? Bude
ich uskladňovať na púšti v Líbyi ako dnes uskladňujeme desiatky tisícky ton textilu, ktorý
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sa nepredal? A položíte si základnú otázku, ktorá sa priamo viaže na prírodu: ak dnes máte
podľa smernice EÚ ušetriť 15 percent energie tak, že sa nebudete umývať, nebudete kúriť,
a predstavte si, budete piecť pri zavretej rúre, obrovský to objav… Ale keby ste prestali
vyrábať to, čo sa nikdy nepredá, pretože je to vyrobené zbytočne, tak ušetríte20 až 22
percent spotreby energie! Takže je to zelený údes, alebo zelený debilizmus?
Nepochopenie.“

Znova sa naučme čítať prírodu
„V tomto slova zmysle môj odkaz znie jednoducho. Skúste čítať prírodu. Ak sa znova
naučíme čítať prírodu, tak si ušetríme mnohé hrče na hlave a aj tá spoločnosť môže byť
omnoho logickejšia. Ale nie kvôli sebe samej. Ale kvôli tomu, že nájde kľúčovú dynamickú
rovnováhu. Vzťah medzi ľudskou spoločnosťou a prírodným prostredím. To by malo byť
hlavným cieľom nášho posunu civilizácie. Ale keď sa pozriete okolo na seba, tak za to by ste
akosi nedostali priestor v médiách, nové granty, Nobelovu cenu. Takže okrem pár šialencov
sa tomu ostatní vyhýbajú…“ – dodal známy slovenský vedec.

V rozhovore sa Staněk venoval aj ďalším témam, tu sú:
Veda v službách biznisu
Čo je nekonečný vesmír
Veľký tresk to nezačal
Sú vo vesmíre aj iné civilizácie?
Paralelné svety
Človek má našliapnuté na vymretie
Čo odhalila hypnóza
Život po živote?
Končí sa všetko smrťou?
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